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פרשת דברים

לברך את רעהו באהבה ומכל הלב!
עליכם  יוסף  אבותיכם  אלוקי  "ה'  מהפסוק:  נלמד 

ככם אלף פעמים ויברך אתכם" (פרק א-יא)
וכתב רש"י: אמרו לו אתה נותן קצבה לברכתנו... אמר להם, זו משלי 
היא, אבל הוא יברך אתכם כאשר דיבר לכם. וכתב השל"ה הק': מצאתי 
ובמילוי  ש-ד-י.  א-ל  בגימטריא  'משה'  האריז"ל:  בקונטרסי  כתוב 
אותיותיו עולה בגימטריא 'אלף' - זהו משלי. הרי שברכם בכל לבבו ובכל 
נפשו, בכל מה שנכלל בשמו. כך ראוי לאדם לאהוב את ישראל בגופו ונפשו 
ומאודו. עכ"ל. וכן מצינו בנוסח ברכת כהנים: "וציונו לברך את עמו ישראל 

באהבה" כי ברכה בכוונה ובלב שלם, היא רק זו הבאה מתוך אהבה.
כהנים  ברכת  מצות  על  לח.)  (סוטה  בגמרא  חז"ל  אומרים 
שצריך להיות "בלשון הקודש". למד מכאן, בדרך דרש, הגה"צ רבי 
שלמה מרדומסק זצ"ל (בספרו תפארת שלמה) כי מי האיש הראוי 
(שהרי עיקר כוחה של ברכה  לברך את בני  ישראל באהבה? 
כשהיא ניתנת מעומק לב אוהב), הוא האיש אשר לשונו - לשון 
הקודש! שלא הרגיל לשונו לדבר לשון הרע ורכילות על שום אדם 

מישראל, הוא האיש הראוי לברך את בני ישראל באהבה.
אבל מי שפוגם לשונו בדיבורים אסורים, היאך תשרה הברכה 
על לשונו? וכך גם אם מדבר דברי גנאי על ישראל, היאך תהיה 

ברכתו "באהבה"?
עפי"ז ביאר התפארת שלמה בטוב טעם את ב' אמרותיו של 
רבי יוסי בגמרא (שבת קיח:) שהובאו זה לצד זה: אמר רבי יוסי 
מימי לא עברתי על דעת חברי, יודע אני בעצמי שאינני כהן 

ואם אומרים לי חברי עלה לדוכן, אני עולה...
והשאלה המתבקשת: היאך יתכן שיגידו למי שאינו כהן, שיעלה 
לדוכן. ואיך יתכן שיעלה? ומיד מוסיפה הגמרא עוד מימרא של 
רבי יוסי: "מימי לא אמרתי דבר וחזרתי לאחורי". מסתבר שיש 

קשר בין שתי המימרות וצריך להבין מהו הקשר ביניהם?
אלא כך ביאורם של דברים: רבי יוסי אמר (בענוותנותו, בדרך 
רמז), "יודע אני שאינני כהן". כלומר: איני צדיק שיש לו כח 
ברכה כמו כהן, ובכל זאת, אם אומרים לי "עלה לדוכן", כלומר: 

לברך [כמו כהן] את ישראל "אני עולה" - ומברך.
משום  לברך?  יוסי  מרבי  ביקשו  מדוע  לגלות,  חז"ל  והוסיפו 
אמרתו השניה: מימי לא אמרתי דבר [גנאי על ישראל], שאצטרך 
בגין דיבור זה לחזור לאחורי... לכן, פה נקי וקדוש כזה, שנשמר 
כל ימיו מלדבר דיבורי גנאי על ישראל ודיבורים אסורים, הוא 

הראוי לברך את ישראל.
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"עם כזו ברכה אין מה לחשוש..."
לישיבת "תפארת הכרמל" היה גובה כספים, זקן מופלג, בהיותו 

בן שמונים ושלוש נפל ושבר רגלו. לקח אותו ראש הישיבה הגאון 
רבי מאיר רובמן זצ"ל לבית החולים. לאחר שבדקוהו אמר הרופא 
כי למעשה צריך הלה לעבור ניתוח, אלא שבגיל זה הניתוח מסוכן, 

ולכן במקום הניתוח ישימו מסמר במקום השבור, אף שאינו מרפא.
כשסיפרו לזקן את חוות הדעת של הרופא, לא הסכים ועמד על 
כך שרוצה בדוקא ניתוח. אמר הרב רובמן, הרי כתוב "בן ששים 
לזיקנה" וניתוח כזה מסוכן לזקנים. השיב לו הזקן: מה שכתוב זה 
רק לענין זה שאתם צריכים לקום בפני אך בנוגע אלי איני צריך 
לחוש, שכן יש לי ברכה לאריכות ימים מהגרי"ד סולובייצ'יק זצ"ל 

(בעל הבית הלוי) ומהגאון המלבי"ם זצ"ל.
אצל  בריסק  בעיר  המלבי"ם  ביקר  פעם  כי  הזקן:  סיפר  ואז 
הגרי"ד סלובייצ'יק, ואנשים רבים באו לבקש מהם ברכה, וגם 
הוא היה בין הבאים. כשנכנס לחדר, פגש ממולו את בעל הבית 
הלוי והמלבי"ם יחדיו, וביקש מהם ברכה. המלבי"ם כיבד את רבי 
יוסף דוב שהוא יברך ואילו רבי יוסף דוב כיבד את המלבי"ם 
שיברכוהו,  לבקש  חזר  ביניהם.  הויכוח  נמשך  וכך  יברך.  שהוא 
ואז שאלוהו באיזה ברכה חפץ? והשיב כי חפץ באריכות ימים. 

בירכוהו שניהם יחדיו שיזכה לאריכות ימים.
סיים הזקן סיפורו ואמר: "אם כן, שיש לי ברכה כזאת "אין לי 
כלל ממה לחשוש"... כששמע כך הרב רובמן שיכנע את הרופא לבצע 
את הניתוח.. ואכן הניתוח הצליח למעלה מן המשוער. ואותו זקן 

האריך ימים וחי עוד עשרים שנים נוספות עד גיל מאה ושלוש.
עובדות לבית בריסק.
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"עדיף להרבות בברכות..."

כאשר  הישיבות):  ועד  (יו"ר  טננבוים  דוד  משה  הרב  סיפר 
באתי לראשונה, להפגש עם הגאון רבי יחזקאל אברמסקי זצ"ל, 
כדי לקבל חוות דעתו על תוכנו של מכתב מסויים שאמור היה 
להשלח מטעם "ועד הישיבות". נטל רבי יחזקאל את המכתב לידו 

ועוד בטרם עיין בו אמר לי:
"בכותבך מכתב, נקוט כלל זה בידך: השתדל שהתארים יהיו 
מועטים והתאמץ שהתוכן יהיה קצר וקולע, קב ונקי. ואם הנך 
שני  שכן  בברכות!  הרבה  חלק...  שישאר  הגליון  מפני  חושש 
הראשונים הינם "מועדים להזיק ושמירתן עליך" ואילו הברכות, 

ספר הזכרוןאם לא יועיל - לא יזיק.."



ומאבק  דיבה  מהוצאת  מנרגנות,  להזהר 
לשון הרע !

נלמד, בדרך רמז, מהפסוק: "אלה הדברים אשר דיבר משה... 
וחצירות" (פרק א-א)

למרים  שעשיתי  ממה  ללמוד  לכם  היה  לא  להם,  אמר  בספרי:  חז"ל  ואמרו 
בחצרות, אם למרים הצדקת לא נשאתי לה פנים בדין, ק"ו לשאר בני אדם. וכן 
נלמד מהפסוק "ותרגנו באהליכם ותאמרו"... (פרק א-כז) וכתב רש"י: ותרגנו 
ובגמרא  עכ"ל.  דיבה.  המוציא  אדם  נרגן,  דברי  יח)  (משלי  וכן  הרע  לשון   -
(שבועות מו:) תניא, שמען בן טרפון אומר: ותרגנו באהליכם - תורתם וגנותם 

באהלו של מקום.

תיבות  ראשי  "אלה"  בתיבת  רמז  נבחר)  (מכסף  הביא  המלך  עבד  בספר 
"אבק לשון הרע" והוא עפ"י מה שאמרו חז"ל (ב"ב קסד) והכל באבק לשון 
הרע, ואין אדם ניצל בכל יום מאבק לשון הרע, פירוש אם לא ישגיח על זה 
מאוד, יכשל חלילה. וזהו "אלה" אבק לשון הרע. "הדברים אשר דיבר משה 
אל כל ישראל" והוכיח אותנו שכל אחד ואחד צריך להזהר מאוד בכל יום 

ויום שלא יכשל באבק לשון הרע.

דברי  את  בעלון  לפרסם  ומסר  שליט"א ביקש  הדור  וזקני  מגדולי  אחד 
לפירושו  (בפתיחה  זצ"ל  הנצי"ב  כדלהלן:  אלו  בימים  לעורר  הספה"ק 
דבר) כתב: בחורבן בית שני היה דור עיקש ופתלתול. ופירשנו  העמק 
בהליכות  ישרים  היו  לא  אך  תורה,  ועמלי  וחסידים  צדיקים  שהיו 
עולמים, על כן מפני שינאת חינם שבלבם זה את זה, חשדו את מי 
שראו שנוהג שלא כדעתם ביראת ה' שהוא צדוקי ואפיקורוס... שהקב"ה 
ישר הוא ואינו סובל צדיקים כאלו, אלא באופן שהולכים בדרך הישר 
הבריאה  חורבן  גורם  בזה  וכו'  בעקמומיות  ולא  עולם  בהליכות  גם 

והריסת ישוב הארץ.

(תלמיד הגר"א) כתב:  ובספר אמונה והשגחה לרבי שמואל מאלצען זצ"ל 
ובעוה"ר, יש הרבה מהיראים המתקדשים והמטהרים אחר דיקדוקי מצוות 
שאין בהם רק חומרא בעלמא לשרידים היושבים לפני ה', ובאלו האיסורים 
ונעשה  עול,  פרקו  וכו')  חברו  בקלון  מתכבד  הרע,  לשון  (כמו  החמורים 
להם כהתר גמור, עד שמעולם לא עלתה על דעתם הרהור תשובה עליהם, 
ואדרבה, לפעמים נחשבים להם כמצוה רבה, ועושים מעשה זמרי ומבקשים 

שכר כפנחס.

כשילמוד  יא):  זצ"ל-פרק  הומינר  שמואל  (לרבי  ותושיה  עצה  בספר  והובא 
האדם בדיני איסור קבלת לשון הרע ורכילות, לבד מה שצריך שהלימוד 
יביאהו לידי מעשה, בכאן צריך להתבונן בעוד איזה דבר, כי קודם שלמד 
וידע דינים אלו, בוודאי שמע (או קרא) כמה וכמה מיני גנות ורכילות על 
כמה בני אדם ומסתמא נשארו הדברים בלבו. ולכן עכשיו, כשנכנס ללמוד 
דינים אלו, צריך גם שיתחזק מאוד להוציא מלבו כל מיני גנות ורכילות 
ששמע מעודו. וכשיעשה כך כל מה שביכולתו, יעזרהו ה' שישכחו מלבו 
לגמרי כל דברים שהם נגד רצונו יתברך וישאר לבבו נקי וטהור לעבודתו 

ית"ש.

ובספר רחמי אב כתב: שמעתי מהגה"ק רבי חיים מצאנז זצ"ל שאמר 
בלשון זו: אם אשמע מאחד מאנשי שיאמר שדוקא רבו הוא הצדיק 
ותו לא, העבירנו משורשו, כי יש הרבה עבדים למלך הכבוד. דאילו 
היה שלום בין הצדיקים והחסידים, כבר היה בן דוד בא, ולמה יפסול 
אחד את עבודת חברו... כי כל צדיק הוא מסכת בפני עצמו. במסכת 
זה  ואין  שבת,  עניני  שבת  ובמסכת  ברכות  הלכות  לומד  אני  ברכות 
דומה לזה, ואין מסכת שבת מקפדת כשלומדים מסכת ברכות. ויש מי 
לומד  אחרת  ומסכת  לעומקה,  ויורד  גדול  בעיון  אחת  מסכת  שלומד 

שיעור פשוט.

כך הדבר אצל צדיק אחד, נוסע ומקשר עצמו בו בקשר של קיימא, 
ואצל צדיק אחר נוסע ללמוד ממנו איזו מדה ולראות הנהגתו ולהסתכל 
בצורתו... ומי לנו גדול מאבי הנביאים שאמר "המקנא אתה לי, מי יתן 
כל עם ה' נביאים, כי יתן ה' את רוחו עליהם..." ואם יהיה אחד אשר 
עושה ענינים חמורים ואין לבבכם נמשך אחריו, אין אתם מחוייבים לילך 
אצלו, אך חלילה להוציא עתק מפה ולהרהר אחריו, זה דומה למטיל מום 

בקדשים.

 

 

 
 
 
 
 

 
 
 
 

דברי החפץ חיים כמו ה"מן" 
במדבר...

הגאון רבי חיים עוזר גרודז'ינסקי זצ"ל היה אומר 
שדברי החפץ חיים הם כמו ה"מן" של דור המדבר, 
שכל אחד היה טועם בו כרצונו, כך דברי הח"ח 
הרי הם ערבים ומתקבלים הן לנערים והן לזקנים, 
ואפילו לתלמידי חכמים מופלגים, כולם טועמים בו 

כל אחד לפום דרגא דיליה.
מה  אומר:  היה  זצ"ל  קמנצקי  יעקב  רבי  והגאון 
שרואים בספרי המשנה ברורה שחיבר בעל הח"ח, 
עד  מדוייקת  היא  בו  הכתובה  ותיבה  תיבה  שכל 
בזכות   - מדה"  כנגד  "מדה  משום  זה  לתכלית, 
שמירת הלשון של הח"ח שנזהר בדיבורו בכל תיבה 
ותיבה שיוצא מפיו, על כן זכה שכל "תיבה" שלו 

במשנה ברורה מדוייקת.
לשכנו תדרשו
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נקיון הלשון מוכיחה...
פעם אחת התעוררה בעיה בקשר לקבלת נער, 

עולה חדש מרוסיה, לישיבה, ושאלו לדעתו של כ"ק 
הוא  זצ"ל.  הגר  מאיר  חיים  רבי  מויז'ניץ -  האדמו"ר 
הורה לעקוב אחר דיבורו של הנער בזמן משחקיו 

עם החברים. וכך נימק הוראתו:
"מי שחש שלא בטוב - הולך אל הרופא, והלה 
מצוה עליו להוציא את הלשון. אם הלשון נקיה ונאה, 
אינה  הלשון  אם  אך  תקינה.  שבריאותו  הוא  אות 
כתיקונה, הוכחה היא שיש תקלה בכל המערכת. כן 
הוא האדם ברוחניות, אם לשונו נאה אפשר לקוות 
כי יעלה במסילה העולה בית א-ל, מה שאינו כן 
אם לשונו - דיבורו אינו כראוי, הרי זו הוכחה שכל 

המערכת לקויה".
במחיצתם

ד
מהו התיקון כנגד אסונות קשים?

נשים  שליט"א:  זילברשטיין  הגר"י  סיפר 
יוסף  רבי  הגאון  ההלכה  עמוד  אל  פנו  ירושלמיות 
שלום אלישיב זצ"ל ושאלה בפיהן: מה מוטל עלינו 
בעיקר  שהתבטאו  קשים  אסונות  לאחר  לתקן 

בפטירת נשים צעירות רח"ל?
תשובת הרב אלישיב היתה: "יש לתקן את ענין 
שמירת הלשון, ולארגן שיעורים ללימוד ההלכות. כי 
הצרות באות על ביזוי תלמידי חכמים. וע"י החיזוק 

בשמירת הלשון לא יגיעו לידי כך".
סובל  לא  "הקב"ה  קבע בפסקנות:  אלישיב  הרב 
את זה!" והוסיף: "גם אצל נשים שייך חטא זה, כיוון 

שאינן מכבדות דיין את בעליהן!"
הרב  אל  פלוני  מישוב  נציגים  שהגיעו  ומעשה 
אלישיב וסיפרו לו על אסונות המתרחשים בישובים 
בתכיפות רבה, וחברי הישוב מרגישים בעליל שיש 
להקב"ה תביעה עליהם, ושואלים מה עליהם לעשות 

כדי לתקן את המצב?
כששמע הרב אלישיב את שם הישוב הגיב: "יודע 
אני שבמקום זה מבזים תלמידי חכמים, וידוע מה 
שאמרו חז"ל שלא חרבה ירושלים אלא על שביזו 

בה תלמידים חכמים.
הלמות עמלים



לשפוט בעלי דין בצדק, ולא להראות אותות 
אהבה וקירוב לאחד מהם על פני חברו !

נלמד מהפסוק: "לא תכירו פנים במשפט... לא 
תגורו מפני איש" (פרק א-יז)

 ודרשו חז"ל בגמרא: "לא תכירו פנים במשפט" - רבי יהודה אומר 
תנכרהו  לא  אומר  אלעזר  ר'  אוהבך]  הוא  אם  [רש"י:  תכירהו  לא 

[רש"י: אם הוא שונאך לא תעשה לו כנכרי לחייבו] (סנהדרין ז:).
ישראל:  לבני  רבינו  משה  אומר  הדיינים  של  טיבם  על 
"הבו לכם אנשים חכמים ונבונים".... (פרק א-יג) והביא רש"י 
מחז"ל, מה בין חכמים לנבונים? חכם דומה לשולחני עשיר 
כשמביאין לו דינרים לראות, רואה, וכשאין מביאין לו יושב 
ותוהא. נבון דומה לשולחני תגר, כשמביאין לו מעות לראות 

רואה, וכשאין מביאין לו, הוא מחזר ומביא משלו.
רבינו יוסף חיים מבגדד זצ"ל הביא בספרו (עוד יוסף חי) 

להסביר מה בין חכם לנבון עפ"י מעשה שהיה:
בימי הרב מהרשד"ם זצ"ל, באו שני עדים לפני בית דינו, 
וביקשו לבטל את עדותם של עדי קידושין ולפוסלם, בהעידם 
שאותם עדים ממקום פלוני, שנה פלונית וחודש פלוני, ביום 
פלוני ובשעה פלונית אכלו שקצים ורמשים. ואכן עדותם 
התקבלה בבית הדין עפ"י כל דיני החקירות והדרישות, וכך 
ביקשו לפסול את עדי הקדושין ולהכריז, שאותה אשה דינה 

כפנויה והיא רשאית להנשא לכל מי שתחפוץ.
וחשד  ישראל  ארץ  מחכמי  אחד  חכם  לשם  הזדמן 
בעדים שהם עידי שקר. ביקש מהמהרשד"ם רשות לשאול 
את העדים שאלה אחת, ונתן לו רשות. פנה החכם ושאל 
את אחד העדים: "אמור לי, האם אותם שקצים ורמשים 

שאכלו האנשים, היו מבשר שור או כבש"?
אותו עד היה עם הארץ גמור שאינו יודע מה הם שקצים 
ומה הם רמשים, אלא כך לימדו אותו לומר. התבלבל הלה 
ולא ידע מה להשיב. והוכרח להודות שאינו יודע מה הם 
שקצים ורמשים, אלא אותו אדם שחפץ לשאת את האשה, 

הוא שלימדהו לומר כן להוציאה מתחת ידי בעלה...
עפ"י מעשה זה ביאר ה'בן איש חי' את ההבדל בין חכמים 
לנבונים: אותם חכמים, שביקשו תחילה לקבל את העדות, היו 
חכמים, שכן הם ידעו את כל ההלכות על בורין, וגם חקרו 
ודרשו כדין. אבל החכם מארץ ישראל, שהמציא את התחבולה 
לשאול את השאלה המחוכמת שתבלבל את העד ותכריחו 

להודות כי עדות שקר בפיו, הוא זה שנקרא נבון.
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ללא משוא פנים...
ומשמש  עומד  הייתי  כאשר  זצ"ל:  פלאג'י  חיים  רבי  הגאון  סיפר 

בימי חורפי את זקני בעל ה"חקרי לב", הופיע יום אחד איש עני בפני 
זקני ותינה צרתו: הוא היה סבל אצל יהודי עשיר והסיע מטלטלי ביתו 
מוכן  העשיר  אין  עבודתו,  שסיים  אחרי  שריפה,  בו  שהיתה  ממקום 

לשלם לו כפי שסוכם.
הזמין בעל ה"חקרי לב" את העשיר לדין תורה. אך העשיר סירב 
לבוא בטוענו: היתכן כי איש גדול וחשוב כמוני ילך לדין תורה עם 
איש סבל פשוט. התרו בו הדיינים ג' פעמים כשכוונתם בפעם השלישת 
להתרות בו לבוא בכח ציווי התורה ואם עדיין יעמוד בסירובו נעשה 

סרבן בדין ומענישים אותו.
בפעם השלישית בא שליח בית הדין ליטול רשות מבעל ה"חקרי לב" 
להזמין את העשיר בכח התורה. אמר לו החקרי לב: אל תטיל עליו הוראה 
בכח המנהג אלא תאמר לו בשמי בלשון זו: "אם אתה מאמין שעמדו רגליך 

על הר סיני עם העני הסבל הזה, תבוא, ואם אין אתה מאמין, אל תבוא".
כשאמר השליח לעשיר את הדברים האלה, נחרד מאוד ומיד הגיע 
לפני בעל החקרי לב להתדיין וקיבל האיש את דינו והסכים לשלם 
כל אשר הושת עליו בדין, לאחר מכן התוודה העשיר שדוקא נוסחה זו 

עפ"י עמודי חייםשנשלחה לו היא שהביאה עליו רעדה ופחד.

לשפוט בעלי דין בצדק וללא מורא!
נלמד מהפסוק: "לא תגורו מפני איש כי המשפט לאלוקים הוא..." (פרק א-יז)
ודרשו חז"ל בספרי: "לא תגורו מפני איש - שמא תאמר מתיירא אני מפני איש 
פלוני, שמא יהרוג את בני, או שמא ידליק את גדישי, או שמא יקצץ את נטיעותיי 
- ת"ל "לא תגורו מפני איש". ולכאורה היה נראה בפשטות מלשון הספרי שהלאו 
"לא תגורו" שייך גם במקום סכנה ופקו"נ שגם אז על הדיין לפסוק הדין ולא לפחד.
קרבן  ליהודים  שלח  שהקיסר  נו.)  (גיטין  קמצא  ובר  דקמצא  המעשה  ידוע 
להקריב לא לפני שהטיל בו מום. סברו רבנן להקריבו משום שלום מלכות. אמר 
להם רבי זכריה: יאמרו בעלי מומין קרבין לגבי מזבח. אמר רבי יוחנן: ענוותנותו 

של רבי זכריה החריבה את ביתנו וכו'.
תמה הגאון רבי יהושע מקוטנא זצ"ל: הלא ענוה היא מדה טובה ואיך תלו חז"ל 
במדה טובה כזו את כל צרות החורבן? אלא התשובה: מנהיג הדור צריך שיהיה 
תקיף בדעתו בלי חששות "שמא יאמרו הבריות" או "מה יאמרו", אבל רבי זכריה 

חשש שיאמרו כך או כך, ועי"ז גרם לחורבן הבית.
אומרים חז"ל (מו"ק יז): "אם הרב דומה למלאך ה', תורה יבקשו מפיהו" וכו' במה 
צריך להיות דומה למלאך, וכי לא יאכל ולא ישתה? וביאר הגר"י ניימן זצ"ל, עפ"י 
הנאמר בספר יחזקאל על המלאכים: "לא יסבו בלכתם", "רגליהם רגל ישרה" - 
כשהולכים המלאכים לעשות רצון ה', הולכים ישר. לא מטים עצמם הצידה לראות 
או לחשוש ממה יאמרו עליהם. יש להם רק מטרה אחת: לעשות את רצון הקב"ה!
כך צריך להיות רב ומנהיג בישראל, דומה למלאך ה'! לא יחשוש ממה יאמרו 
הבריות, שמא כך או כך, "לא יסבו בלכתם" - שום דבר שבעולם לא יטה אותם 

מלקיים דבר ה'!

"כי המשפט לאלוקים הוא"...
צו  הוציא  הטורקי  השלטון  כאשר 

ביקשו  העותמני,  לצבא  להתגייס  המחייב 
נאמנותם  להבליט  היהודית  הקהילה  ראשי 
ופרסמו קריאה לכל יהודי המדינה למלאות 
שלמה  רבי  הגה"צ  מלבד  להתגייס.  חובתם 
רבנים  שני  עוד  ועמו  זצ"ל  אלפנדרי  אליעזר 

שהתנגדו לגיוס המוצע.
היהודים  כשבאו  כי  טען  אלפנדרדי  הרב 
בהתחייבות  זאת  התנו  בטורקיה  להשתקע 
הממשלה שלא תכפה עליהם שום ענין העלול 
לפגוע בדתם. ואילו השרות בצבא כרוך בחילול 

שבת ובמכשול מאכלות האסורות.
אחד  מעורב  הגיוס  ביוזמת  כי  לו  כשנודע 
מעשירי הקהילה. ניסה לדבר על לבו שיחזור 
האיש  אחריתו.  תהיה  מרה  לא,  ובאם  בו, 
החציף פנים ואיים על הרב אלפנדרי. כעבור 
הממשלה  לארמון  האיש  הגיע  אחדות  שעות 
לטפל בענין, התעלף לפתע ונפח נשמתו. ותהום 

כל העיר.
עפ"י אורות ממזרח
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ניכרים דברי אמת...

פעם נכנסה אשה לחדרו של כ"ק האדמו"ר רבי צבי הירש מרימנוב 
זצ"ל כשהיא מייללת ובוכה בכי תמרורים. היא סיפרה תוך כדי בכי עז, 
כי היה לה דין תורה אצל דיין העיר והוא פסק לחובתה והיא יודעת 
שהאמת איתה, ולכן היא מבקשת מהרבי שיורה לדיין לחזור בו מפסק 

הדין, כי כך האמת.
שלח האדמו"ר לקרוא לדיין אל ביתו, וכשהגיע אמר לו: שמעתי כי דנת 
בדין תורה את אותה אשה אומללה וכי פסקת את הדין שלא לטובתה, 

האם אינך סבור כי אולי הצדק איתה והיא זו שדוברת האמת?
ואכן  ביסודיות,  הטענות  את  מחדש  ולחשב  להתבונן  הדיין  החל 
התברר שהצדק עם האשה. שאל הדיין בפליאה: אמת שטעיתי אבל 
מנין ידע זאת הרבי? השיב לו: אם אכן היית פוסק את הדין לאמיתו 
לא היתה אשה זו בוכה מרות כל כך, לבה לא היה כואב עליה אפילו 
שנפלה  והבנתי  עמה  שהאמת  הורתה  זו  בכיה  בדין.  מפסידה  הייתה 

הלמות עמלים - ח"בטעות בדינה.



שמתם לב למקפים המופיעים בתוך הכותרת?

זה לא בטעות. מדובר במילה שיש אנשים שנמנעים מלבטא 
אותה בפה. בעולם הרוחני יש משמעות למילים שאנו מוציאים 
מהפה. מפורסמים דברי המשנה ברורה (סי' ר"נ סעי' ב') בשם 
ולומר  בפה  להוציא  ראוי  לשבת  הקניות  שבמהלך  הקדמונים, 
"לכבוד שבת קודש" על המאכלים שקונים. מדוע? "כי הדיבור 

הוא פועל הרבה בקדושה".

בעצם העובדה שיהודי מבטא מילה מסוימת מהפה שלו, הוא 
מעניק לה חשיבות וכוח. מכיוון שאיננו רוצים להעניק חשיבות 
חֲלָה, אנו מעדיפים אפילו לא לבטא אותה מן הפה כלפי חוץ.  לַמַּ
אנחנו הרי רוצים לעשות כל מה שאפשר, על-מנת שהמחלה הזו 

תיעלם כליל מן העולם - כאילו לא הייתה.

האם זה אפשרי?!

גם כיום קיימים בעולם מקומות מבודדים, בהם לא התפרצה 
המחלה. אז גם אם לא מדובר במקומות רבים, וגדולים, עדיין 
זה מעניק תקווה. כי אם אנחנו יודעים אפילו על מקום אחד 

נקי, מותר לנו לקוות שכך יהיה המצב גם אצלנו!

המודרניות  הערים  בריכוזי  לא  כמובן  הם  הללו  המקומות 
זוכים  שם  ואקזוטיים.  נידחים  ב"חורים"  דווקא  אלא  בעולם, 

להם אנשים בחיים טבעיים, שקטים ובריאים.

אם-כן הבה נחתור לתשובה - בהתאם לתפיסה היהודית - 
כיצד ניתן למנוע או לכל הפחות לְמַזְעֵר את התפרצות המחלה?

* * *

השבוע.  ששמעתי  מוקלטת  שיחה  בעקבות  לנושא  התעוררתי 
ויסלח לי הרב הנכבד שדיבר שם שאפילו את שמו אינני זוכר. 
אבל הרעיון אינו שלו, אלא רעיון מקובל שבעבר גם הזכרנו 

אותו ומצוה רבה לפרסם את הדבר ולהתחזק בו!

ההגדרה הפיזית של התפרצות המחלה הינה ריבוי תאים ללא 
שחי  ואדם  אדם  כל  בריאים.  תאים  על  והשתלטותם  בקרה 
בעולם אינו נתון אף פעם במצב "סטטי". האדם הוא הרי לא 
תאים  בגוף  נוצרים  יום  שבכל  פירושו  חי  "חי".  אלא  "דומם" 
חדשים, ותאים ישנים מתים והולכים לעולמם. פגשת חבר שלא 
ראית הרבה זמן? הוא בעצם אדם "חדש"... כי התאים הישנים 

שהכרת כבר מתו ובמקום באו תאים חדשים!

כל עוד בעזרת השם התהליך תקין, הכל מצוין. הופעת המחלה 
פירושה שתאים חדשים - לפעמים "רעים" ומזיקים - נוצרים 

ללא בקרה, עד שהם יוצרים גידול אשר הולך ומשתלט על 
הסביבה שלו. בדרך כלל הגוף מתגבר בעצמו, בחסדי השי"ת, 

מצליחה  לא  החיסונית  המערכת  כאשר  אבל  רעים.  תאים  על 
להשתלט, השטח נותר פרוץ חלילה.

* * *

לאחר שהבנו את הרובד החיצוני - הפיזי, עלינו לנסות לחדור 
לא  בודד  עשב  שאפילו  יודעים  אנו  הרוחני.   - הפנימי  לרובד 
דַל!' על אחת כמה  'גְּ צומח ללא מלאך שמכה עליו ואומר לו 

וכמה כאשר מדובר באדם - נזר הבריאה.

כאשר קיים פגם ברובד הרוחני הוא מקרין על הרובד הפיזי, 
מה  גדול'.  'אֵגוֹ  של  הרוחני  לפגם  רגע  נתייחס  בוא  הגשמי. 
משמעות הדבר? שאדם פרטי מבקש להתבלט, להרשים, להתפרץ 
את  בדיוק  מזכיר  לא  זה  האם  הזולת.  חשבון  על  זה  אם  גם 
אופן התפרצות המחלה? האם זה לא נראה כביטוי פיזי של נגע 

רוחני?

מתרבים  בגוף?  שמתפרצים  הרעים  התאים  עושים  מה 
ומתרבים, משתלטים על הטובים. האם, במחילה, זה לא מה 
נגע  מכל  כולנו  את  ויציל  ישמור  השם  הָ'אֵגוֹאִיסְט'?  שעושה 

ומחלה!

* * *

מה עושים? מתחילים לתקן את המישור הרוחני! דוחפים החוצה 
את ה'אני ואפסי עוד' ומביאים פנימה את מידת הענווה, הוויתור, 
לב-טוב ויתר המידות הטובות שיעשו טוב לכולנו. ובמיוחד אימוץ 

הרעיון שלא גורמם שום צער לזולת - לא פיזי ולא רגשי.

איננו תמימים. זה לא יקרה ביום אחד, אבל אם לא נתחיל 
בצורה מרוכזת - כיצד זה יתחיל? כבר לפני כמה שבועות כתבנו 
על הרעיון שמתגבש לרתום את כוחות הפרסום הקיימים בימינו 
לטובת הענין. היינו שמחים אם גוף כמו ממשלת ישראל היה 
גשמי.  לריפוי  יביא  רוחני  שריפוי  אמונה  מתוך  בדבר,  משקיע 

אבל כל עוד שזה לא קורה נצטרך לפעול בכוחות עצמנו.

להתייצב  צריכים  המשאבים  ומאחורי  משאבים,  מצריך  זה 
כמה יחידים בעלי-יכולת אשר ליבם הטוב דוחף אותם להיטיב 
עם כולם. זה חלום שיכול להתממש. עולם של מידות טובות, של 

אור ושל חיוך ושמחה.

(במקרה   02-5671812 למספר  שתתקשר  ממתינים  רק  אנחנו 
ואין מענה נא להשאיר הודעה)
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